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“Peraun
alemany
Espanyasempre
hasigutEspanya
desdels romans”

ALBERT
SOLÉ

HeikoKraft (Landau,Renània-Pala-
tinat, 1977) és el fruit d’un intercan-
vi culturalentrealemanys icatalans.
Als 20 anys un any sabàtic li va per-
metre venir a Catalunya a conèixer
lessevesarrels,ilivaagradartantque
s’hivaquedar.Amblasevaparella, la
directoradecinemaAnnaMariaBo-
farull,vacrearlaproductoraKaBoGa.
Ja ha fet dos documentals –Notes al
peu iHammada–, i ara fa enparal·lel
lesduesprimeresficcions:Barcelona
1714 iSonataper a violoncel.

¿Tens detectat quan et neix el sen-
timent independentista?
Lamare sempre ensha fet sentir in-
terès per la cultura catalana, no tant
per l’independentisme.ALandauhi
haviacincparellesmixtesmésisem-
pre vaig celebrar Sant Jordi, l’Onze
deSetembre,lacastanyada...Através
de laculturasentiaunaestimaper la
llengua i la societat catalanes, i vaig
volersaberd’onveniatotallò.Iemva
cridar l’atenció que en els llibres
d’històriacatalanshillegiacosesque
no havia llegit en els de l’escola ale-
manya.No explicavenuna altra his-
tòria, però no l’explicaven bé. Quan
hi vaig gratar vaig omplir els forats.

¿Ara aAlemanya et preguntenmés
perCatalunya?
Lamentablement,Catalunyaerauna
totaldesconegudaperalsalemanysi
ara també, però almenys saben què
ésBarcelona.PeraunalemanyEspa-
nya sempre ha sigut Espanya des de
l’èpocadelsromans.Noesplantegen
quehipuguihaverunpassatdiferen-
ciat amb regnes diferents.

¿No hi ha hagut cap canvi ni arran
de la manifestació de l’11-S del
2012?
Notoquelesposicionsestanmoltes-
tablertesielsgransdiaris,comelDer
Spiegel,tenenelscorresponsalsaMa-
drid. Jo, que conec la causa catalana,
elsveig l’enfocamentmolt tendenci-
ós: “Els catalanets volen la indepen-
dència”. Però no es pregunten per
quèni d’on ve.Unalemany creuque
sialgunaregióseràindependentésel
PaísBasc; aixòho tenenclaríssim.

Elslandsnoelshofanentendremés?
Els catalans pensem que hauria de
ser així, però els hi famés difícil. No
entenen que un land a Espanya no
tingui elsmateixos drets fonamen-
tals que un land a Alemanya. Quan
els expliques queCatalunya té dèfi-
cit fiscal et diuenqueBaviera també
és solidària. Si els dius que aAlema-
nya la llei marca un dèficit màxim,
ells responen que aEspanya també.
Hi ha coses que no els entren al cap.
Perexemple, la famíliaquanveaEs-
panya sempreveaCatalunya, i per a
ells totes les autopistes espanyoles
són de pagament. I si els expliques
que no, quemés enllà són gratis, es
posen a riure i no et creuen.

Desdequantenselsomnideferuna
pel·lícula del 1714?

Ésunaideaquepersegueixodesdefa
molt temps. Era un somni. Des que
treballem junts amb l’Anna sempre
li havia dit que caldria fer una gran
pel·lículadel1714, i faquatreanysem
va dir: “No creus que ha arribat el
moment?”Ivaigcomençararumiar-
hi, a fer números, amoure fils... Sor-
tiaunasuperproduccióde14milions
d’euros,peròcomquenovaigtrobar
suport de coproductors, vamhaver
de congelar el projecte durant quasi
un any, amb el guió ja fet,mentre el
replantejàvem. Però era tristíssim
pensar en l’11 de setembre del 2014
sense cap pel·lícula, i vam decidir
llançar-nos-hi sols.

La pel·lícula no és històrica.
L’objectiuésqueelgranpúblicinter-
nacionals’interessiperunagranhis-
tòriaquepassaaCatalunya, iqueens
ajudi a situarCatalunyadins unma-
pa de consum d’històries. Tots ens
empassemqualsevolpel·lículad’una
història alsEUA.Ens sentim identi-
ficatsambl’èpica iderebotaprenem
elrerefonshistòric,iaixòéselquevo-
lem fer ambBarcelona 1714. És una
granhistòriad’amorenmigdelagran
tragèdia d’una ciutat que s’enfonsa.

Hi ha una certa voluntat pedagògi-
ca. ¿És fruit de la tevaexperiència?
Sí, perquè no és tant que no ens en-
tenguin, sinó que enmolts casos no
coneixen la realitat d’aquí. La gran
majoria d’estrangers encara ara els
parles d’Espanya i et diuen “flamen-
co, sangría, toros”.No els vull alliço-
nar, però sí donar-los informació. Si
fes una pel·lícula històrica del 1714
més tradicional, parlantdeVillarro-
el i Casanova, estaria bé per a aquí,
però a fora no interessaria.

Comarribareu a aquest públic?
Sense unaWarner al darrere no ac-
cediremalsgransmulticinemesd’ar-
reu, ho sabem.Per aixòbusquemal-
tres camins. Estem fent una aplica-
ció demòbil gratuïta de la pel·lícula
ambelscontingutsdepagament,per
exemple.

Alapel·lículahiapareixencaresco-
negudes: JuanjoPuigcorbé,Miquel
Sitjar,TxeArana,BernatQuintana...
Hem fet un càstingmolt bo, cert. I a
més cal destacar que aquest és un
projectedecol·laboració,enquètot-
homhi aporta feina sense cobrar, es
fanseva lapel·lícula, i despréshore-
cuperaranambelresultatqueobtin-
gui.Peraixò teníemunamicadepor
queels actorsprofessionalsnos’im-
pliquessin en un projecte així, i en
canvi unha anat engrescant l’altre, i
hemarribatarebretrucadesd’actors
que volien sortir a la pel·lícula.

El format també ésmolt nou.
En tots els sentits, començant pels
pocs recursos, però també perquè
gravemambuncromade360graus,
inèditaquí. I ladistribucióperinter-
netdel projecte i el jocde lapel·lícu-
la que preparem, i altres extres.e

SentimentDe pare alemany imare catalana, va viure
aLandau fins als 20 anys, però passava tots els estius i
les festes deNadal aReus.Es vaanar fent independen-
tista a poc a poc, i ara produeix una pel·lícula permos-
trar el passat deCatalunya al públic internacionalProductor executiu de la pel·lícula ‘Barcelona 1714’

Heiko Kraft acompanyat per actors de la pel·lícula durant una pausa
en el rodatge d’estudi, amb croma, que es fa a Valls. TJERKVANDERMEULEN

HEIKO
KRAFTCARRÉ

BILLY
WILDER

un director

ELS
MACAR-
RONS DE
LAMARE

un plat

FRIBURG
una ciutat


